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پاییز که فرا می رسد، جش��ن های سنتی و محلی 
»عروس برَون« در مازندران رونق تازه می گیرد و نوای 

سرنا و سازهای سنتی طنین انداز می شود.  
به گزارش مهر، از قدیم الایام و براساس سنت های 
دیرینه، ب��ا پای��ان برداش��ت محص��ولات زراعی و 
کشاورزی، در فصل پاییز، س��ور و ساز عروسی ها در 
مازندران به راه می افتد و نوعروسان با  هزار آرزو و امید 

روانه خانه بخت می شوند. 
ای��ن روزها در گوش��ه و کن��ار مازن��دران و در هر 
محله ای، جش��ن های عروس��ی برپا ش��ده اس��ت و 
زوج هایی همزمان با اعیاد و مناس��بت های مذهبی، 
سقف های زندگی مشترک شان را بنا می کنند. در زرق 
و برق عروسی هایی مجلل که گاه تا هم وزن عروس، 
مهریه تعیین می ش��ود و اس��راف و ریخ��ت و پاش، 
خودنمایی می کنند، هس��تند مناطقی که یک جلد 
کلام الله مجید، آینه و ش��معدان و کمتر از انگشتان 
دو دست س��که مهریه جوان هایشان است و سایبان 

زندگی مشترکشان را با وام و قرض، سقف می کنند. 
برویم به دهکده، صدای ساز و سرنا از دور به گوش 
می رسد، لباس های محلی دخترکان و پسرکان، نوید 
یک جشن ساده اما سنتی و باصفا را می دهد و سرنا نواز 
با ورود هر میهمان، پرشورتر در سرنا می دمد و میهمان 
نیز به رسم دیرین، اسکناسی را در جیب های نوازنده 

قرار می دهد. 
بوی اس��پند، نقل و نب��ات، اس��کناس های تازه و 
تانخورده، عطر گلاب و عنبر فضای مجلس را آکنده 
است، این جا از تالارهای مجلل عروسی خبری نیست، 
یک باغ و محوطه باز روس��تایی که آسمانش، صاف و 

آبی است و قرص ماه می درخشد. 
مجمعه های رنگی که به دس��ت بان��وان هنرمند 
روستایی آذین بسته ش��ده و درون آن کله های قند، 
شیرینی، شکلات و حنا کادوپیچ شده و بر سر دختران 
و بانوان مجلس قرار دارد و بانوان مجمعه به س��ر دور 

عروس و داماد می چرخند. 
حنابندانشان س��اده اما برگرفته از آیینی سنتی و 

قدیمی اس��ت، عروس و داماد بر دست های هم حنا 
می بندند و دوس��تان عروس می سرایند»عروس حنا 

می بنده، به دست و پا می بنده«. 
عروس��ی های س��نتی مازندران به کشتی لوچو و 
محلی هم مزین شده است و پهلوانان و پهلوانک ها به 
میدان می روند تا مجلس بزم عروس و داماد را شادتر 
کنند و سرپهلوان مجلس از دست پدر عروس و داماد، 

هدیه می گیرد. 
نوب��ت ب��ه مراس��م هدیه کن��ان می رس��د، اقوام 
درجه یک دام��اد یک به یک می آین��د و مبلغی را به 
رسم چشم روش��نی در جیب داماد قرار می دهند، در 
قدیم ها رسم بر آن بود که س��که ای را در دهان داماد 

قرار می دادند و این رسم اکنون برچیده شده است. 
در برخی از عروس��ی ها همچنان رسم بر آن است 
که از اسب و قاطر به عنوان ماش��ین عروس استفاده 
می شود و سرنا نواز می نوازد و اقوام و آشنایان، زوج ها 
را تا خانه بخ��ت همراهی می کنند. ماه عس��ل غالب 
زوج های مازنی، سفر به مشهد مقدس و پابوسی بارگاه 
علی بن موسی الرضا)ع( اس��ت که این امر نیز نشانه 
اعتقاد والای مردمان دیار علوی به خاندان اهل بیت 

و نبوت است. 
یک بان��وی س��الخورده مازندرانی که 60 س��ال از 
ازدواجش با پس��رعمویش حاج حس��ین می گذرد، 
می گوید: مراس��م های عروسی قدیم با اکنون تفاوت 
بسیار داش��ته و آن روزها، مردم شادتر و جشن ها نیز 

ساده تر بوده است. 
مش��هدی »فضه« با بیان این که اکنون سن ازدواج 
جوانان ب��الا رفته می گوی��د: در روزگار ما، دختران و 
پسران در س��ن کم ازدواج می کردند و توقع جوان ها 

بسیار پایین بود و مشکلات امروزی وجود نداشت. 
وی ب��ا یادآوری خاطراتی از جش��ن عروس��ی اش 
می گوید: آن زمان رسم بر این بود که جشن عروسی 
چند شبانه روز طول می کشید و همه اقوام و فامیل ها 
در برگزاری مراسم کمک می کردند و رقم هدیه ها نیز 

مانند امروز سنگین نبوده است. 

ای��ن بان��وی مازندرانی با بی��ان این ک��ه برخی از 
خانواده ها در ازدواج جوانان بسیار سختگیر هستند و 
مهریه ها و جهیزیه های بالا، خودرو های مدل بالا، ویلا 
و آپارتمان طلب می کنند، گفت: مهریه من یک جلد 
کلام الله، آینه و ش��معدان و یک گلیم بود ولی امروز، 
چشم و همچشمی باعث ش��ده تا جوان ها رغبت به 

ازدواج نداشته باشند. 
وی با اشاره به اینکه مهریه بالا و چشم و همچشمی 
خوش��بختی نمی آورد، گفت: صداقت و صمیمیت 

باعث می شود تا زندگی ها بادوام و پایدار باشد. 
برنامه ریزی برای ازدواج آسان از دغدغه هایی است 
که دستگاه ها و بخش های مختلف همواره با آن مواجه 
هستند و افزایش سن ازدواج از یک سو، کاهش میزان 
ازدواج و افزایش طلاق از آسیب هایی است که جامعه 

را تهدید می کند. 
امام جمعه موقت شهرس��تان نوش��هر با اشاره به 
س��الروز ازدواج امام علی)ع( و حض��رت فاطمه)س( 
و مقایس��ه آن با ازدواج های امروزی گفت: متاسفانه 

ازدواج های امروزی تبدیل به معامله شده است. 
حجت الاس��لام عبدالغف��ار آل حبی��ب ب��ا بیان 
ویژگی های ازدواج امام علی)ع( و حضرت فاطمه)س( 
و مقایسه آن با امروز گفت: این جای تاسف دارد که در 
کشور شیعه نشین، آمار طلاق و میزان مهریه ها سر به 

فلک کشیده شود. 
امام جمعه موقت نوشهر افزود: متاسفانه ازدواج های 
امروزی تبدیل به معامله ش��ده اس��ت و دو طرف به 
دنبال پس��ت و مقام و ثروت می گردند و همین تفکر 
باعث شده تا بعد از چند ماه منجر به جدایی و طلاق 

زوجین شود. 
وی خاطرنشان کرد: ازدواج های اینترنتی، خیابانی 
و دانشگاهی و عشق های مجازی و بی احساس جای 
خود را به شناخت از ازدواج اسلامی داده و این مسأله 

مایه خجالت یک کشور شیعه نشین است. 
وی با اش��اره به علل طلاق در کش��ور گفت: با این 
شرایط مس��کن، جهیزیه های چشم و همچشمی و 

عروس��ی های آنچنانی نباید انتظار داشت که جوان 
رغبتی به ازدواج آسان داشته باشد. 

آل حبیب با انتقاد از ش��رایط بانک ه��ا در ارایه وام 
ازدواج برای جوانان اظهار داش��ت: چطور بانک ها به 
عده ای می توانند وام های میلیاردی به راحتی بپردازند 
اما در براب��ر ارایه وام های 3 میلیون��ی جوانان هزاران 
مشکل می تراشند و در این میان مجلس نیز نظارت 

جدی ندارد. 
همچنین معاون رئیس جمهوری در امور بانوان در 
س��فر اخیر خود به مازندران در پاسخ به راهکارهای 
تحقق ازدواج آسان گفت: باید با تعامل وزارت ورزش 
و جوانان به تسهیل ازدواج آسان کمک کنیم و اکنون 
نیز درحال بررسی تفاهمنامه ای هستیم تا بخشی از 
دستگاه هایی که وظایف  ذاتی دارند را پیشقدم کنیم و 

پیش نویس این تفاهمنامه تهیه شده است. 
شهیندخت مولاوردی با اش��اره به تصویب قانون 
تس��هیل ازدواج جوان��ان در س��ال های قبل گفت: 
بررس��ی ها را انجام دادیم تا ببینیم علت عدم اجرای 
این قانون چیست و در آن به صندوق ذخیره جوانان 
اشاره شده بود که در دولت دهم این وظیفه به صندوق 
مهر امام رضا واگذار شد و یک سری مسائلی را پیش 
آورده بود و سعی می کنیم با بررسی ریشه های علل 
عدم اجرای قانون، هرچه زودتر عملیاتی شود و وزارت 

ورزش و جوانان نیز برنامه های خاص خود را دارد. 
معاون رئیس جمهوری در امور بانوان در عین حال 
تصریح کرد:  بحث ازدواج آسان یک پدیده چند عاملی 
اس��ت و نمی توان با رفع یک عامل، مشکلات را حل 
کرد و باید با عزم ملی برای رفع مشکلات تلاش کرد 
و جهت تحقق سیاست های کلی نظام درباره افزایش 

جمعیت یکی از بندها، ازدواج آسان است. 
مولاوردی بیان داشت: ازدواج صرفا با دادن وام حل 
نمی شود و باید با حل کردن مسکن، اشتغال و سایر 

الزامات، جوانان را برای ازدواج ترغیب کنیم. 
س��الانه بیش از 30 ه��زار ازدواج در مازندران ثبت 

می شود. 

د یار

گوجه فرنگی خراسان  شمالی 
سرجالیز کیلویی335 تومان 

این روزه��ا درحالی فصل برداش��ت محصولات 
جالیزی در خراسان شمالی آغاز شده که نرخ پایین 
قیمت خرید این محصولات توسط دلالان، افزایش 
کرایه کامیون ها، کمب��ود صنایع تبدیلی و فرآوری 
و افزایش س��طح زیرکش��ت س��بب ش��ده که این 

محصولات با قیمت پایین تری به فروش برسد.  
به گزارش ایس��نا، این درحالی است که همه ساله 
در فصل برداش��ت این مشکلات وجود داشته است 
و مسئولان نیز هرگز برای رفع آن اقدامی نکرده اند.  

سامان، یکی از گوجه فرنگی کاران خراسان  شمالی 
با اش��اره به این که در  سال جاری در سطح دو هکتار 
گوجه فرنگی کاشته است، گفت:  میزان برداشت این 

محصول 120 تن بوده است.  
وی با بیان این که 60 ت��ا 100میلیون ریال برای 
کاش��ت گوجه فرنگی هزینه کرده اس��ت، افزود: اما 
درحال حاضر مجبور است گوجه فرنگی را با قیمت 

3 هزار و 100ریال به فروش برساند.  
س��امان ادامه داد: اما قیمت گوجه فرنگی در بازار 
کیلویی 8  تا 10ه��زار ریال اس��ت.  وی اظهار کرد: 
همچنین کشاورزان مجبور هستند برای برداشت 
گوجه فرنگی به ازای هر کارگر روزانه 200هزار ریال 
را پرداخت کنند. یکی دیگر از کشاورزان در پاسخ به 
این سوال که آیا از کشت گوجه فرنگی با این قیمت 
پایین پشیمان نیستید، توضیح داد: راه دیگری جز 
کش��ت این محصول نداریم و غی��ر از این مجبور به 
کش��ت گیاهان دیگری همچون گندم هستیم که 
آنها نیز وابسته به آب اس��ت.  وی بیان کرد: با توجه 
به این که ابتدا گوجه فرنگی مناطق جنوب کش��ور، 
سپس گوجه فرنگی ش��مال به بازار می آید، این امر 

در کاهش قیمت گوجه فرنگی تولیدی دراین استان 
تاثیرگذار است.  وی تصریح کرد: پایین بودن قیمت 
خرید گوجه فرنگی از کشاورزان، ما را با مشکل مواجه 
کرده، به طوری ک��ه حتی با ف��روش این محصول، 

هزینه های صرف شده نیز به دست نیامده است.  
همچنین مدیر زراعت س��ازمان جهاد کشاورزی 
خراسان شمالی با اش��اره به این که سطح زیرکشت 
گوجه فرنگی در این اس��تان 4ه��زار و 250 هکتار 
در س��ال جاری اس��ت، گفت: پیش بینی می ش��ود 
140هزار تن گوجه فرنگی از مزارع استان برداشت 
ش��ود. مهدی ملکش��ی با ذکر این که هم اکنون دو 
کارخانه رب در این اس��تان فعال و 4 کارخانه دیگر 
غیرفعال اس��ت، افزود: درمجموع 80ه��زار تن در 

استان مصرف می شود.  
وی با بیان این ک��ه مازاد تولید که بای��د برای آن 
بازاریاب��ی صورت گی��رد، 60هزار تن اس��ت، ادامه 
داد: در حال حاضر قیمت س��ر مزرعه برای حمل به 
کارخانج��ات رب 3350ریال، قیمت میادین تره بار 
 6500 تا 7000 ریال و قیمت خرده فروش��ی 11  تا 

12 هزار ریال است.  
ملکشی تصریح کرد: هزینه تمام شده هر کیلوگرم 
گوجه فرنگی بدون احتساب سود کش��اورز 4 هزار 
ریال است و درحال حاضر کش��اورز در هر کیلوگرم 
گوجه فرنگی تولید ش��ده کیلوی��ی 650ریال زیان 

می بیند.  
وی  نبود کارخانه های صنایع تبدیلی برای خرید 
گوجه فرنگ��ی را یکی از دلایل کاه��ش قیمت این 

محصول بیان کرد.  

 تعطیلی بسیاری از 
واحدهای صنعتی البرز 

رئیس اتاق بازرگانی اس��تان البرز گفت: پرداخت 
نش��دن بهره بالای بانکی توس��ط صاحبان صنایع، 
تعطیلی بس��یاری از واحدهای تولیدی را به دنبال 

داشته است.  
به گزارش ایسنا، حسین طوسی در جلسه بررسی 
مشکلات ش��هرک های صنعتی اس��تان البرز که با 
حضور معاون وزیر صنعت، مع��دن و تجارت برگزار 
ش��د، اظهار کرد: بهره بالای بانکی بیشترین ضرر را 

به بنگاه های کوچک و متوسط اقتصادی زده است.  
وی تصریح کرد: نبود راه های دسترسی مناسب، 
امکانات زیرس��اختی همچون گاز و ب��رق، رعایت 
نشدن مفاد قرارداد بین واحدهای صنعتی و شرکت 
خدماتی شهرک های صنعتی البرز، بهره های بانکی 
بالا، اخ��ذ مالیات های س��نگین و نبود تصفیه خانه 
فاضلاب از مهم ترین مشکلات تولیدکنندگان است.  
طوسی افزود: یکی از معضلات عمده شهرک های 
صنعتی البرز، نداش��تن آمار دقیق تعداد واحدهای 
فعال، نیمه فعال و تعطیل  است که این مهم توزیع 
امکانات خدمات��ی را در بین واحده��ای تولیدی با 
مشکل مواجه می سازد.  طوس��ی بیان کرد: درحال 
حاضر بس��یاری از واحدهای تولیدی شهرک های 
صنعتی استان تعطیل ش��ده یا با ظرفیت تولیدی 
بسیار پایین فعالیت می کنند. اگر بهره واحد تولیدی 
کمتر از 70 درصد باش��د، واحد به مرحله زیان دهی 

رسیده و فعالیت واحد دیگر نفع اقتصادی ندارد.  
رئیس ات��اق بازرگانی اس��تان الب��رز اضافه کرد: 
امروز صاحبان صنایع در چنین شرایط نامطلوبی و 
با امید به حل مشکلات، دست از فعالیت برنداشته 
و همچنان به تولید مشغول هستند، لذا دولت باید 
فکری به حال آنان کند و با ایجاد شرایط مناسب تر، 

انگیزه  تولید را افزایش دهد.  

فراخوان همکاری

نظ��ر ب��ه گس��ترد      گی فعالیت ه��ای روزنام��ه 
ش��هروند       و توجه ویژه مس��ئولان آن به وضعیت 
جای جای کش��ور، راه اند      ازی صفحه س��رزمین با 
هد      ف پرد      اختن به مش��کلات و معضلات مرد      م د      ر 
اس��تان ها د      ر د      س��تور کار قرار گرفت که د      ر این 
مسیر پرد      اختن به اقوام مختلف نیز د      ر سرلوحه 
کار ق��رار د      ارد      .براین اس��اس صفحه س��رزمین 
پنجره ای است به س��وی هر د      یار و د      ر این مسیر 
د      ست همکاری مسئولان، اس��اتید      ، کارشناسان، 
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اقليم

غلامعلی پورعطائی، دردانه هنر موس��یقی مقامی 
کشور و صاحب نغمه نکیسایی »نوایی نوایی« این روزها 

در بستر بیماری است و حتی قدرت تکلم ندارد. 
به گزارش مهر، غلامعلي پورعطائي، نوازنده دوتار و 
استاد موسیقی مقامی شرقی کشور این روزها در بستر 
بیماری است و دیگر صدای خوش»نوایی نوایی« اش به 

گوش نمی رسد. 
غلامعلی پورعطائی، معلم، استاد آواز محلي و نوازنده 
دوتار است که در شهریورماه  سال 1326 در روستاي 
محمود آباد علیا از توابع تربت جام دیده به جهان گشود. 
وی از هم��ان دوران کودکي نوازندگ��ي دوتار را در 
محضر پدر آموخت و سپس از حضور اساتیدي چون 
الله رس��ان عثماني، عبدالحمید ایوب ج��ان، منصور 

باطوري و قادر روزمحمد بهره جست. 
این اس��تاد موس��یقی مقامی کش��ور همچنین از 
محضر اساتیدی چون یاسین مریدار، ایوب بوژگاني و 
نورمحمد درپور بهره برد و آهنگ ها و مقام ها را به طور 

کامل آموخت. 
وی در مهرماه  س��ال 1344 به همراه گروه اس��تاد 
کیاني پور جهت اجراي برنامه به جش��نواره اس��تاني 
دعوت شد و در  س��ال 1346 در سفارت انگلستان به 
اجراي برنامه پرداخت و در همین سفر بود که تلویزیون 
از او براي اجراي برنامه دعوت ک��رد و آهنگ معروف 
»نوایی نوایي« را اجرا کرد و این شروع فعالیت هنري و 

حرفه اي این استاد بزرگ موسیقی کشور بود. 
پورعطائی از آن  س��ال ب��ه بعد در جش��نواره هاي 

متعددي شرکت و مقام هاي چشمگیري کسب کرد. 
وي همچنین در فیلم های متعددی چون فاخته، 
کوچ، سیر و سفر، زمزمه، مدد به درماندگان، مصائب 
عاشق فقیر، فصل پنجم، غبار نور و قطعه ناتمام شرکت 

داشته است. 
غلامعلی پورعطائی در  سال 1355 موفق به دریافت 
گواهینامه هنري در رشته خوانندگي از وزارت فرهنگ 
و هنر شد و اولین کسي بود که در سال 1367 غزلیات 
ش��اعر بلند آوازه بیدل دهلوي را اجرا و توس��ط حوزه 
هنري سازمان تبلیغات اسلامي دو کاست به نام هاي 

»رنج هس��تي« و »براي خاطرم غم آفریدند« را ضبط و 
تکثیر کرد. 

وي در بسیاري از کش��ورهاي دنیا و فستیوال هاي 
جهاني ش��رکت کرد و افتخارات بزرگي نیز به دست 

آورده است. 
اما این اس��تاد و دردانه هنر موسیقی مقامی کشور 
اکنون در بستر بیماری اس��ت و دوتار نوازی که روزی 
نغمه هاي نکیسایي اش آتش به جان عاشقان می زد، 

اکنون نای حرف زدن ندارد. 
زینب پورعطائی، دختر اس��تاد در م��ورد وضع وی 
می گوید: اس��تاد 2، 3 ماهی است که بیمار هستند و 
اولین بار در تاریخ 14 ش��هریور به دلیل درد شدید به 
 بیمارس��تان امام رضا)ع( مراجعه کردن��د و در تاریخ

 16 ش��هریورماه ب��ه دلیل عفون��ت ش��دید ریه در 
بیمارستان بستری شدند. 

وی ابراز می کند: علاوه  بر عفونت شدید ریه ایشان 
به سنگ صفرا هم مبتلا و کبدش��ان هم مشکوک به 

بیماری است. 
پورعطائی ادامه می دهد: گ��ردن پدر هم به خاطر 
پوک��ی اس��تخوان شکس��ته، مهره های کمرش��ان 

آس��یب دیده و دردی بر دردهای این اس��تاد عاش��ق 
موسیقی افزوده است. 

وی عنوان می کند: اما به هرحال حال و روز پدر خوب 
اس��ت، صحبت می کنند اما به دلیل مصرف داروهای 
مسکن برای دردشان در طول روز خواب هستند ولی 

هوشیاری خود را دارند. 
پورعطائی با بیان این که در پیگیری از کادر پزشکی 
حرفی از ترخیص ایش��ان نیس��ت، گفت: پزش��کان 
می گویند بعد از بهبودی عفونت ریه و سنگ صفرا در 

صورت داشتن قدرت بدنی باید گردنشان عمل شود. 
دختر استاد موسیقی مقامی کشور و صاحب نوای 
ماندگار »نوایی نوایی« از مردم به خاطر لطفی که نسبت 
به اس��تاد دارند تش��کر کرده و عنوان می کند: از همه 
مردم می خواهم برای بهبودی ایشان دعا کنند تا دوباره 

به میان مردم برگشته و برایشان بنوازند. 
وی ابراز می کند: ما به عنوان خانواده خیلی کمتر از 
مردم ایشان را دیده ایم چراکه ایشان عمرشان را برای 

مردم و در راه موسیقی سنتی گذاشته اند. 
دختر استاد پورعطائی می گوید: امیدوارم روزی پدر 
بهبودی کامل خود را به دس��ت آورده و دوباره صدای 

شیوای خود و تارشان در مجامع طنین انداز شود. 
سعید س��رابی، مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی 
خراس��ان رضوی هم اس��تاد پورعطائی را مورد علاقه 
همه جامعه هنری و فرهنگی کشور دانسته و می گوید: 
ایش��ان گوهر دردانه موس��یقی کشور هس��تند و ما 
امیدواریم هرچه سریع تر حالشان بهبود یافته و شاهد 

هنرنمایی شان در آینده باشیم. 
ارش��اد  مع��اون هن��ری  حمی��د طباطبائ��ی، 
خراس��ان رضوی هم که تاکنون سه بار از این هنرمند 
بلندآوازه کشورمان در بیمارستان امام رضا)ع( عیادت 
کرده است، می گوید: از نزدیک با کادر پزشکی مسئول 
سلامتی ایش��ان صحبت کرده و جویای وضع ایشان 
هس��تیم و هر کمکی که از دس��تمان ب��ر بیاید برای 

بهبودی شان انجام می دهیم. 
وی ابراز می کند: در این چند باری که به عیادتشان 
رفته ایم نشانه ای از بهبودی در احوالشان دیده نشده و 
از همه مردم عاشق هنر می خواهیم برای بهبودی شان 

دعا کنند. 
طباطبائی درباره این استاد موسیقی کشور عنوان 
می کند: استاد پورعطائی جایگاهی والا در هنر ایران 
زمین دارند و هم��ه هنرمندان و هنردوس��تان با نام 
و آوازه این اس��تاد والامقام آش��نا هستند و با توجه به 
این که ایشان در سطح دیگر کشور ها هم اجراهای به یاد 
ماندنی ای داشته اند در آن کشورها هم در عرصه هنر 
و موسیقی چهره ای نام آشنا، شاخص و قابل تمجید 

هستند . 
وی با بیان این که اس��تاد پورعطائ��ی ازچهره های 
ماندگار هنر کشور هستند، می افزاید: اساتید کمی در 
حوزه موسیقی مقامی و سنتی فعالیت دارند ولی استاد 
پورعطائی آنقدر عارفانه و عاشقانه به آن پرداخته اند که 
عمر خود را در راه اش��اعه آن گذاشته و خیلی خوب و 
شایسته موسیقی مقامی را در کشور و برای نسل های 

آینده روایت کرده اند. 
امیدواریم اس��تاد پورعطائی زودتر بهبود یابند و بار 
دیگر نوای »نوایی نوایی، الهي برافتد نش��ان جدایي...« 

ایشان شنیده شود. 

دردانه موسیقی مقامی در بستر بیماری

 راوی نغمه »نوایی نوایی« نای تکلم ندارد

مدیرعامل تاکسیرانی بندرعباس تأکید کرد:  

استفاده خانواده ها از شرکت های مجاز 
برای سرویس مدارس

مدیرعامل س��ازمان تاکس��یرانی ش��هرداری 
بندرعباس گفت:   خانواده ها برای انجام س��رویس 
مدارس از شرکت های مجاز دارای مجوز تاکسیرانی 
اس��تفاده کنند.  به گزارش روابط عموم��ی و امور 
بین الملل شهرداری بندرعباس، خادم در این باره 
اظهار کرد: با برنامه ریزی های صورت گرفته پیش 
از آغاز  سال تحصیلی، مجوز فعالیت 7شرکت برای 

سرویس مدارس صادر شده است.  
وی با اش��اره به این که در این ارتباط جلس��اتی 
با آموزش و پرورش و راهنمای��ی و رانندگی انجام 
شده اس��ت، افزود: نرخ کرایه سرویس مدارس نیز 
با تصویب شورای اسلامی شهر بندرعباس و تأیید 

فرمانداری به صورت مشخص اعلام شده است.  
مدیرعامل س��ازمان تاکس��یرانی ش��هرداری 
بندرعباس خاطرنش��ان کرد: باتوج��ه به اهمیت 
موض��وع، امس��ال نظ��ارت بهت��ری در بح��ث 

سرویس های مدارس آغاز شده و ادامه می یابد.  
خادم تصریح کرد: برخ��ی از راننده های گرامی 
که به صورت مس��تقیم با مدارس همکاری دارند، 
می توانند با نامه ای از س��وی مدیر مدرسه، اقدام به 
اخذ مجوز برای فعالیت در زمینه سرویس مدارس 
کنن��د.  وی ادامه داد: راننده های 7 ش��رکت دارای 
مجوز تاکس��یرانی برای انجام س��رویس مدارس، 
دارای لب��اس فرم مش��خص، کارت شناس��ایی، 
مشخصه خودرو ش��امل تابلو س��رویس مدارس 
و برچس��ب در شیش��ه عقب خودرو هس��تند که 
خانواده ها باید به آن توجه داشته باشند.  خادم گفت: 
براس��اس ظرفیت بیمه نامه، برای مقطع ابتدایی 
هر خودرو می توان��د حداکثر 5 دانش آموز و مقطع 

متوسطه 4نفر را جابه جا کند.  

 ایمن سازی بندرترکمن و بندرگز
 در برابر سیل 

رئیس اداره راه و شهرسازی بندرترکمن از اجرای 
طرح لایروبی و بازگشایی دهانه پل ها و احداث کانال 
با هدف پیش��گیری از خسارات س��یل در راه های 
اصلی شهرس��تان های بندرترکمن و بندرگز خبر 
داد.  پرویز مهماندوست در گفت وگو با ایسنا افزود: 
با اجرای این طرح از ابتدای فصل تابستان تاکنون 
بی��ش از 50 دهنه پل در محور قدی��م کردکوی و 
نوکنده بازگشایی و لایروبی شد و احداث بیش از 2 
کیلومتر کانال انتهای حریم از محدوده پل »اله دو« 

به رودخانه قره سو به پایان رسید.  
وی ادام��ه داد: ب��رای اجرای هر چ��ه بهتر طرح 
مذکور علاوه برماش��ین آلات راهداری این اداره، از 
امکانات ستاد مدیریت بحران استان و فرمانداری 
بندرگز ازجمله یک دس��تگاه بیل مکانیکی چرخ 
زنجیری استفاده شد.  مهماندوست اظهارداشت: 
احداث بی��ش از 20 کیلومت��ر کان��ال در انتهای 
حریم محور نوکنده به کردکوی، به منظور هدایت 
س��یلاب ها و آب های س��طحی به پل های بزرگتر 
مس��یر در دس��تور کار اس��ت که به زودی اجرایی 
می شود.  رئیس اداره راه و شهرسازی بندرترکمن 
تصریح کرد: لایروبی دهانه پل ها و احداث کانال به 
علت نبود آب در مسیرها و مس��اعد بودن شرایط 
جوی در فصل تابستان موجب تسریع انجام کارها 
می شود.  مهماندوس��ت اظهار امیدواری کرد که با 
تأمین ادوات، اعتبار و همکاری لازم بتوانیم به موقع 
برای لایروبی و ترمیم سایر نقاط آسیب پذیر ازجمله 
محور آس��یب پذیر درازن��و و راه ه��ای اقماری این 
منطقه و پل های گرجی محله، سالی کنده، محله، 

نوکنده و قره تپه اقدام کنیم.  

 توقیف طلاهای فاقد کد شناسایی 
در لرستان 

مدیرکل استاندارد لرستان از انجام عیارسنجی 
مصنوعات طلا در استان خبر داد.

به گزارش ایس��نا، مرضیه قنبری��ان در جمع 
خبرنگاران، با اشاره به اهمیت طلا به عنوان یک 
فلز با ارزش و گرانبها با پشتوانه محکم و با ثبات 
و نقش اقتصادی این فلز درمیان اقشار مختلف 
جامعه اظهار ک��رد: بحث کیفی��ت طلا به طور 
عم��ده در عی��ار آن خلاصه می ش��ود و تولید و 
توزیع مصنوع طلای با عیار استاندارد بسیار حایز 

اهمیت است.   
مدیرکل استاندارد اس��تان با اشاره به وظیفه 
اداره کل اس��تاندارد در مراکز استان ها در زمینه 
عیارس��نجی، اضافه کرد: این اداره کل براساس 
دستورالعمل های موجود کنترل عیار مصنوعات 
طلا را درسطح واحدهای تولیدی و مراکز عرضه 

انجام می دهد.   

خانه به خانه


